
 دست ماهی را باز کن
 مادرش آمده است

محمدحسن بیا، بیا دوس��تانت امروز به شهر 
برگشتند، 28سال است که یک سرزمین منتظر 
آنهاست، همان هایی که در عملیات کربلای 4 با 
هم بودید، بیا، دوستانت با دستان بسته آمده اند، 
بیا مادران ش��ان ه��م آمده اند، م��ادر می خواهد 
فرزندش را در آغوش بگیرد، مادر دس��تانش باز 
است، اما پس��ر، زیبا نیست پسر با دست بسته به 
آغوش مادر برود، بیا، با دوس��تان آسمانی ات یک 
ام��روز را به زمی��ن برگرد، به فرمان��ده ات جلیل 
محدثی فر، فرمانده شجاع گردان یاسین هم بگو 

بیاید.

آزادفر، رضایی، رنجبر، نظری و... را هم خبر کن، 
دست یک آسمانی را فقط یک آسمانی می تواند باز 
کند. بگذار یک بار با دستان گشوده، مادران شان را 

در آغوش بگیرند.
یادت هست وقتی که تو برگشتی، بابا پاهایت را 
بوسید و مادرمان تو را در آغوش گرفت و بوسید، 
بیایید دس��تان این غواصان 27 س��ال خفته در 
خاک را باز کنید، بگذارید مادران، پدران، برادران 
و خواهران آنان، یک بار عزیزان ش��ان را در آغوش 
بگیرند، از آغوش مادران شان که فارغ شدند، آنها را 
با خودتان به میهمانی خدا ببرید، رمضان امسال، 
چه میهمانانی دارد خدا، برادرت محمدحس��ین 

دیزجی.

 مدیرکل آسیب های اجتماعی وزارت رفاه 
خبر داد:

 ۱۵۰ هزار بازمانده از تحصیل 
در کشور

 ش�هروند| مدیرکل آس��یب های اجتماعی 
وزارت رفاه با اشاره به اینکه در حوزه اجتماعی به 
اعتماد، تفاهم و امید نیاز داریم، از وجود ۱۵۰ هزار 

بازمانده از تحصیل در کشور خبر داد.
روزب��ه کردون��ی در همای��ش »بهزیس��تی، 
تشکل های غیردولتی کودکان خیابانی« که روز 
سه شنبه برگزار ش��د در این باره گفت: »در حال 
حاضر در حوزه اجتماعی بیش از گذشته نیاز به 
عمل داریم. بنابراین باید با بحث های کارشناسانه 
و گفتگوها و همچنین نشست های هم اندیشی در 
مورد بحث های مختلف موجود در حوزه اجتماعی 
به نتیجه رس��یده و س��پس آن را تبدیل به عمل 

کنیم.«
او با اش��اره به اینکه در حوزه ه��ای اجتماعی، 
داده ه��ای هوش��مند نداریم، گف��ت: »روش ها 
و م��واردی را که وجود دارد، باید ب��ه روز کرده و با 
استفاده از تجارب و دانش های موجود، آنها را بکار 

بگیریم.«
مدیرکل آس��یب های اجتماعی وزارت رفاه با 
اش��اره به وجود ۱۵۰ هزار بازمانده از تحصیل در 
کش��ور، ادامه داد: »حساس س��ازی مسئولان از 
جمله اقداماتی است که باید انجام دهیم و سپس 
پس از حساس سازی، نسبت به تدوین سیاست ها 

اقدام کنیم.« 
کردونی به همکاری تشکل های غیردولتی در 
حوزه ک��ودکان کار و خیابان اش��اره کرد و گفت: 
»این تش��کل ها نظرات خ��ود را در قالب طرح و 
برنامه به وزارت رفاه ارائه دهند و ما می توانیم از این 

طریق با آنها همکاری داشته باشیم.«
او گفت: »به منظور کمک مردم به تشکل های 
غیردولتی کودکان، بزودی لیستی از این تشکل ها 
تهیه و در س��ایت وزارتخانه درج خواهیم کرد تا 
مردم بتوانن��د کمک های خود را به آنها داش��ته 

باشند.« 
مدیرکل آس��یب های اجتماعی وزارت رفاه از 
نظارت بر دس��تگاه های عضو در کمیته بازنگری 
آیین نام��ه ک��ودکان کار و خیاب��ان خب��ر داد: 
»ب��رای نظارت به دس��تگاه های عضو ب��ه زودی 

دستورالعملی تدوین خواهد شد.«
کردونی با اشاره به اینکه در حوزه اجتماعی به 
اعتماد، تفاهم و امید نیاز داریم، گفت: »با استفاده 
از این مفاد، می توانیم نس��بت به حل مشکلات 

اجتماعی اقدام کنیم.« 
در ادامه فرید معاون اجتماعی سازمان بهزیستی 
گفت: »هیچ راه برون رفتی از آسیب های اجتماعی 
وجود ندارد؛ مگر اینکه بخش های مختلف دولتی و 

غیردولتی همکاری کرده تا مشکلات کم شود.« 
او به ساماندهی کودکان کار و خیابان اشاره کرد 
و گفت: »باید کارگروه��ی بدین منظور با حضور 
سازمان های مردم نهاد، دستگاه های مرتبط با امور 
کودکان در بخش س��لامت، تحصیل و آموزش و 
همچنین سازمان بهزیستی تش��کیل شود تا با 
استفاده از نظرات نمایندگان دستگاه ها، در جهت 
شناسایی رفع مشکلات و س��اماندهی آنها اقدام 

کنند.« 
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الناز محمدی| گفته بودند خدا کند هیچ مادری 
به مراسم نیاید و دس��تش را باز نکند برای در آغوش 
گرفتن؛ که دست ها بسته اند، که مجالی نیست برای 
در آغوش گرفتن. مادر و پ��در و خواهر و برادر و همه 
اما دیروز آمده بودند؛ میدان بهارستان، ساعت چهار، 
تشییع 27۰ شهید جنگ که حکایت ۱7۵ نفر آنها، 
در یک ماهی که گذشت، متفاوت تر از همیشه بود. 
۱7۵ غواص عملیات کربلای چهار که آن س��ه شب 
س��رد زمس��تانی  س��ال ۶۵ که خون بود و آتش بود 
و گلوله، آنها را از ایران گرفت و حالا بعد از 2۹س��ال، 
مام��وران کمیته تفحص ش��هدا، آنها را پی��دا کرده 
و از مرز شلمچه به وطنش��ان باز گردانده اند؛ البته نه 
آن طور که همیشه شهدای دیگر را می آوردند؛ این بار 
۱7۵ غواص، دست بسته به وطن بازگشتند و دیروز، 
درحالی که هنوز نام و نشانش��ان مشخص نیست و 
خانواده هایش��ان منتظرند تا ببینند بعد از 2۹سال، 
فرزندان شهیدشان را می شود بین این ۱7۵ نفر پیدا 
کرد و به خاک س��پرد یا نه، در میان جمعیت زیادی 
که تهرانی ها نظیرش را کمتر به یاد دارند، به سمت 

معراج شهدا بدرقه شدند.
میدان بهارس��تان تهران و خیابان های اطراف آن 
دیروز، مثل هیچ روزی نبودند. س��اعت هرچه به 4، 
زمانی که برای شروع مراسم تشییع این شهدا اعلام 
کرده بودند، نزدیک تر می شد، این متروی تهران بود 
که از جمعیت زیادی از مردم پر و خالی می شد و این 
خیابانهای اطراف میدان بهارستان بودند که در آنها 
جای سوزن انداختن نبود. گفته بودند، مراسم ساعت 
چهار شروع می شود اما جمعیت آن قدر زیاد بود که 
تا ساعت هفت هم کاروان شهدا به میدان بهارستان 
نرس��ید و مردم با موج جمعیت، به ای��ن طرف و آن 
طرف هدایت می شدند. پلاکاردهایی که دیروز مردم 
دستشان گرفته بودند هم کمی با هم فرق می کرد؛ 
عده ای جزو »دلواپس��ان« بودند که ب��ا پرچم های 
زردشان و پلاکاردهایش��ان می گفتند »تن به ذلت 
هسته ای نمی دهند« و عده ای روی پلاکاردهایشان 
اینطور نوشته بودند: »می شود با دستِ بسته، سربلند 
بیرون آمد.« و »دس��ت بسته ش��هدا، باز هم گره از 
مشکلات گش��ود.«، و »با احترام، با تمام وجودم، با 
تمام احساس و عاطفه ام سلام می کنم به ۱7۵ غواص 

شهید.«
اما غیر از م��ردم عادی، دیروز میدان بهارس��تان، 
میزبان تعداد زیادی از سیاس��تمداران، هنرمندان، 
اعضای ش��ورای ش��هر، نماین��دگان مجل��س و ... 
بود. محمد علی باش��ه آهنگر، مجتب��ی راعی، رضا 
میرکریم��ی، جمال ش��ورجه، همایون اس��عدیان، 
فرش��ته طائرپور، کمال تبریزی، مازیار میری، ناصر 
عنصری، مرتضی شایسته، ابراهیم مختاری، محمد 
اطیابی، حسن پورش��یرازی، منوچهر شاهسواری، 
اکبر نبوی، محسن خان جهانی، محمدرضا موئینی، 
کامران ملکی، حمیدی مقدم و... از هنرمندانی بودند 
که دیروز و بعد از اطلاعی��ه ای که یک روز قبل برای 
حضورشان در این مراسم صادر شده بود، خودشان را 

به مراسم تشییع شهدا رسانده بودند. 
محسن رضایی، دبیر مجمع تشخیص مصلحت 
نظام و فرمانده سپاه پاسداران در دوران دفاع مقدس 
اما تنها س��خنران مراسم تشییع 27۰ شهید جنگ 
بود. او گفت که با دس��ته بسته هم تسلیم نخواهیم 
شد: »غواص ها شجاع ترین افراد ما در جنگ بودند و 
تنبیه متجاوز مهم ترین درسی بود که آنها به دشمن 

دادند. « 
او گفت: »غواصان شهید، صدای شهدا را به گوش 
جوانان رساندند. با انتشار خبرهای مربوط به شهدای 
غواص یک بار دیگر بوی شهادت ایران اسلامی را در بر 
گرفت و بار دیگر صدای شهدا به گوش جوانان رسید. 
جوانانی ک��ه حتی دفاع مقدس را ندی��ده بودند چه 
حضوراً، چه در فضای مجازی و چه در کوچه ها ثابت 
کردند که پیروان راستین شهدا هستند. در شرایط 
و فضای بین المللی ام��روز و درحالی که دولتمردان 
ما درحال مذاکره هستند نیاز به جوشش و خروش 
ملت ایران احساس می شد و باید از سوی ملت ایران 
به دشمنان پیام داده می شد و این اقدام بسیار معنادار 

است.
رضایی ادامه داد: »در این ش��رایط لازم بود یک بار 

دیگر از س��وی ش��هدا یک قیام و فریاد الله اکبری در 
ملت ایران بلند شود تا دشمنان فکر نکنند می توانند 
به حیات ننگینشان ادامه دهند. غواصان اساسی ترین 
ماموریت خط ش��کنی را برعهده داشتند، آنها یک 
ساعت قبل از این که ماموریت شروع شود در تاریکی 
ش��ب به س��مت س��نگرها حرکت کردند. غواصان 
وقتی به کار گرفته شدند که به این نتیجه رسیدیم 
که باید جنگ را به رودخانه بکشانیم، بنابراین ناچار 
شدیم به نیروی جدید به نام غواصان مجهز شویم. در 
عملیات های والفجر هشت، کربلای هشت، عملیات 
خیبر و بدر غواصان مهم ترین سنگر دفاعی دشمن 
را باید له می کردند و از بی��ن می بردند تا تیربارهای 
دشمن خاموش ش��ود و رزمندگان عملیات را انجام 

دهند.« 
دبیر مجمع تش��خیص مصلحت گف��ت: »اخیرا 
گفتند که ش��هدا در عملیات شکس��ت خورده ای 
حضور داشتند؛ اگر کربلای چهار شکست خورد چرا 
بزرگترین عملیات بعد از آن شکل گرفت. کسانی که 
انقلاب را تحریف و شایعه سازی می کنند می خواهند 
راه مقاومت، راه ولایت، راه امام، راه پیروزی و راه شهدا 
را با تبلیغات کور کنند. امروز همه اعتراف کردند که 
ایران لنگرگاه منطقه است، چرا با این کشور و مردم 
که می توانند به اسلام و منطقه کمک کنند دشمنی 
می کنید. شهدا برای اولین بار زنجیره شکست های 
تاریخی را پاره کردند، برای نخستین بار سرزمین های 
اش��غالی را آزاد کردند. سیاس��تمداران، رزمندگان 
و بسیجیان ما پای مسیر شهدا ایس��تاده اند. مسیر 
شهدا پرچم داری به نام ولایت دارد که مثل لنگری 
کل انس��جام ایران را نش��ان داده اس��ت. ملت ایران 
بیش از گذشته اقتدار یک ملت مستقل را به نمایش 

می گذارد.«
عباس جدی��دی، کش��تی گیر آزادکار س��ابق و 
عضو ش��ورای ش��هر هم در میان جمعیت ب��ود. او 
درگفت وگوبا»شهروند« تش��ییع پیکر این شهدای 
غواص را متفاوت با سایر مراسم تشییع شهدا، توصیف 
کرد: »بالاخره چون اینها دست هایشان بسته بود که 
شهید ش��دند، اینها پهلوان های دست بسته بودند، 
به نامردی آنها را زدند، پهلوانان واقعی اینها هستند. 
آنها با دست های بسته برای ما قهرمانی آوردند، حالا 
ما باید ببینیم چطور می توانیم با دس��ت های باز، راه 
این پهلوانان دست بسته را ادامه دهیم، اینها برای ما 
الگو و اسوه هس��تند و نمونه مردانگی و جوانمردی و 
پهلوانان مظلومی هستند، به خاطر مظلومیت شان و 
به خاطر نامردی که در حق شان شد، مراسم تشییع 

شان با سایر شهدا متفاوت اس��ت.« او معتقد است: 
»شهدا برای پیر و جوان، چپ و راست، خرد و کلان 
و برای همه اقشار جامعه مورد احترام هستند، شهدا 
تاریخ مملکت ما هستند، شهدا برای تمام اقشار عزیز 
و بزرگوار و مقدس اند، اینها هویت ما و مملکت مان 
هستند، اگر ما الان این سلامتی و استقلال و آزادی 
و برو و بیاها را داریم همه از صدقه سر این شهداست. 
مملکت ما به یمن خون این شهداست که پابرجاست، 
همه اقش��ار جامع��ه مدی��ون و بدهکار این ش��هدا 

هستند.«
تبلیغ در شبکه های مجازی، حضور چند هزار 

نفری جوانان
این بار شبکه های مجازی، کار خودشان را کردند. 
تعداد زیادی پوستر و شعر و متن که در هفته گذشته 
برای دعوت جوان های تهرانی برای شرکتش��ان در 
مراسم تش��ییع ۱7۵ ش��هید غواص، در فیس بوک 
و اینس��تاگرام و تلگرام رد و بد می شد، کار خودشان 
را کردند. این بار جوانانی از نس��ل های سوم و چهارم 
بعد از انقلاب، چهره هایی که حضورش��ان کمتر در 
مراس��م های تش��ییع بعد از انقلاب دیده شده بود، 
به این مراس��م آمدند و دلیل آمدنشان بیشتر، یک 
موضوع بود: آنها را مظلومانه و دست بسته، به گورهای 

دسته جمعی انداخته و زنده به گور کرده اند. 
»فاطمه افصحی«، ۱7ساله یکی از جوانانی بود که 
دیروز در آفتاب گرم خرداد تهران به بدرقه ش��هدای 
کربلای چهار آم��ده بود. »فاطمه« به »ش��هروند« 
گفت که نمی خواس��ته به این مراسم بیاید ولی بعد 
نظرش عوض ش��ده اس��ت: »من نمی خواستم که 
امروز به بهارستان بیایم. از پل حافظ می گذشتم که 
دیدم جمعیت به این س��مت روان است و من همراه 
با آنها به بهارستان کشانده شدم. ولی وقتی به این جا 
رسیدم و جمعیت را دیدم، دلم لرزید. از همه خیابانها 
جمعیت به این سمت بهارس��تان می آمد و من دلم 
نیامد که مسیرم را به سمت خانه مان عوض کنم. من 
تا به حال به مراسم تشییع شهدا نیامده بودم. دوستان 
من با عقیده های مختلف، هوای شهدا و رزمنده ها را 
دارند. من فکر می کنم این شهدا، بزرگ مردانی بودند. 
ورود این غواصان روی من خیلی اثر گذاشت. من روی 
واتس اپ خبر دست بس��ته بودن این شهدا را دیدم، 
همانجا اشکم جاری شد. آنها خیلی مظلوم بودند و 
فکر می کنم که باید بیشتر از اینها قدرشان را بدانیم.«

»پرتو«، 23 س��اله ه��م دلیل آمدن��ش را اینطور 
توضیح داد: »من اهل خوزستانم و جنگ را از نزدیک 
دیده ام. پس��رعموهایم هم شهید شده اند. حضور ما 

بیشتر نمادین است. ما می خواهیم نشان دهیم که 
به یاد شهدا هستیم و قدرش��ان را می دانیم. ممکن 
اس��ت به تیپ و قیافه من نیاید که به ارزشهای این 
چنینی پایبند باشم؛ راس��تش را بخواهید تابه حال 
هم برای تشییع ش��هدا نرفته بودم. به هرحال ما در 
همه سال های بعد از جنگ، تش��ییع کم ندیده ایم، 
ولی انگار این بار با همیشه فرق دارد. من فکر می کنم 
آرمانهای این بچه ها چیز دیگری بود و با حرف های 
کس��انی که حالا از این آرمانه��ا دم می زنند ولی کار 
دیگری می کنند، فرق داش��ت. در این سال ها تعداد 
زیادی از جوانان دهه شصتی و هفتادی را دیده ام که 
چندان عِرقی به شهدا نداشته اند و حالا این برای من 
تعجب آور است که در این سه هفته ای که از ورود این 
شهدا به ایران می گذرد، در فضای مجازی با این حجم 
درباره آنها محتوا تولید شده است. من فکر می کنم 
همه برخوردهایی که در سال های گذشته با جوانان 
داشتند، هنوز باعث نش��ده است که فاصله ای میان 

شهدا و جوانان افتاده باشد.« 
»احسان« 27س��اله اما این اولین بارش نبود که به 
مراسم تشییع شهدا آمده بود: »من آمده ام که به سهم 
خودم به این ش��هدا خوش آمد بگویم. قبل از این هم 
برای تشییع شهدا رفته بودم ولی این بار، با همیشه فرق 
دارد. در یک ماه گذش��ته در فضای مجازی و در وایبر 
و واتس آپ، خبرها و متنهای زیادی دراین باره منتشر 
ش��د و همه ما را تحت تأثیر قرار داد. گفته شد که این 
۱7۵ نفر دسته بس��ته بوده اند و زنده به گور شده اند و 

حالا بعد از این همه سال به کشورشان بازگشته اند. 
»طوفان«، 3۰ ساله اما گفت که این اولین بار است 
که به مراسم تش��ییع می آید چرا این بار ماجرا فرق 
می کرد: »این دفعه خیلی ناراحت کننده و تاثیرگذار 
بود. چون آنها را دست بس��ته، زنده به گور کرده اند، 
این خیلی بد است. من غواصم و می دانم که زیر آب 
ماندن و خفه شدن خیلی دردناک است. مردم به این 
فکر نمی کنند که این بچه های شهدا یک عمر بی پدر 
بوده اند. عموی من هم ش��هید شده، مادرم همسر او 
بود و بعد از ش��هادتش با پدر من ازدواج کرد و من به 
دنیا آم��ده ام. من از نزدیک مش��کلات خانواده های 
ش��هدا را لمس کرده ام.« »ش��کوفه«، 3۰ ساله هم 
درباره آمدنش به مراسم تشییع 27۰ شهید جنگ 
ایران و عراق که ۱7۵ نفر آنها غواص بودند و ۱۰۰ نفر 
آنها گمنام، به »شهروند« گفت: »هرکس که در این 
مملکت زندگی می کند، وظیفه اش اس��ت که برای 
ادای احترام به این شهدا بیاید. ما دیدیم که در فضای 
مجازی اطلاع رسانی وسیعی دراین باره شد و بسیار 
خوب بود؛ به همین دلیل هم بود که امروز با این تعداد 
به مراسم تشییع آنها آمدند. چون ما جنگ را خودمان 
درک کردیم، با جوانان ده��ه 7۰ فرق داریم. ما زمان 
بمباران را یادمان اس��ت و بیش��تر آن زمان را درک 
کرده ایم و به همین دلیل بیشتر قلبمان برای شهدا 
می تپد.« »محمد، 22س��اله« هم برای دیدن تابوت 
این شهدا بی قرار بود و گریه می کرد درباره آمدنش 
اینطور گفت: »می گویند دست این شهدا را بسته اند 
و زنده به گور کرده اند. من کلا ش��هدا را دوست دارم. 
من جزو خانواده شهدا نیستم ولی با وجود سن و سال 
کمم و این که شاید به خیلی چیزها معتقد نباشم، به 
شهدا احترام خاصی می گذارم. من فکر می کنم اگر 
الان هم سن و س��ال های من به این مراسم آمده اند، 
بیشتر به خاطر این بوده که در فضای مجازی مانند 
فیس بوک و دیگر ش��بکه های موبایلی این موضوع 
بازتاب خیلی زیادی پیدا کرد و م��ا را اینطوری دور 
هم جمع کرد. انگار این شبکه ها به ابزاری برای دور 
هم جمع کردن ما تبدیل ش��د. من دفعه اولم است 
که به مراسم تشییع ش��هدا می آیم. این دفعه خاص 
اس��ت، ۱7۵ نفر با هم مظلومانه به ای��ن روز گرفتار 
شدند. آنها هم اس��یر شدند هم شهید. این دفعه هم 
تبلیغات تلویزیون بیشتر بود و هم بازتاب این موضوع 
در فضای مجازی باعث شد که من و دوستانم به فکر 
این بیفتیم که به این مراسم بیاییم. من با این که تا به 
حال به مراسم تشییع شهدا آمده بودم ولی این دفعه 
متوجه شدم که بسیار این مراسم بی نظم برگزار شد و 

هیچ برنامه ای برای آن نبود.« 

یادداشت

خبر

روي خط خبر

عضو ستاد استهلال دفتر رهبری اعلام کرد: 

در صورت رویت هلال ماه، فردا اول 
ماه رمضان است

ایسنا| یک عضو ستاد استهلال دفتر مقام معظم 
رهبری گفت: پیش بینی کارشناس��ان این است که 
غروب چهارشنبه رویت هلال ماه رمضان امکان پذیر 
است؛ بنابراین پنجشنبه اول ماه مبارک رمضان است.  
حجت الاسلام والمسلمین علیرضا موحدنژاد با تشریح 
آخرین وضع رویت هلال ماه رمضان اظهار کرد: روز 
چهارشنبه بیش از ۱۵۰گروه در استان های مختلف 
کش��ور برای رویت هلال ماه مب��ارک رمضان اقدام 
می کنند که اگر هلال ماه در روز چهارشنبه دیده شود 
ماه شعبان 2۹ روزه تمام می شود و پنجشنبه روز اول 
ماه مبارک رمضان است.  موحدنژاد گفت: در صورتی 
که این گروه ها موفق نشوند که هلال ماه رمضان را در 
روز چهارشنبه رویت کنند روز جمعه اول ماه مبارک 
رمضان خواه��د بود. در صورتی که خ��لاف آنچه در 
تقویم آمده ثابت شود نتیجه رویت ها به اطلاع ملت 

شریف ایران خواهد رسید.  
این عضو ستاد استهلال دفتر مقام معظم رهبری 
تأکید کرد: ولی پیش بینی کارشناس��ان این اس��ت 
که رویت هلال ماه در غروب چهارش��نبه 27 خرداد 
مطابق با 2۹ ش��عبان امکان پذیر است، بنابراین روز 
پنجش��نبه اول ماه رمضان اس��ت.  او گفت: بنابراین 
پیش بینی می شود ماه مبارک رمضان 3۰روزه باشد 

و احتمال 2۹ روزه بودن آن ضعیف است. 

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا: 

برخورد با مشمولان غایب تشدید می شود
رئیس س��ازمان وظیفه عمومی ناجا از تش��دید 
برخورد با مش��مولان غایب خب��رداد و جزییات از 
آخرین وضع رس��یدگی به متقاضیان طرح جریمه 

ریالی سربازی را تشریح کرد. 
س��ردار س��یدحمید صدرالس��ادات در حاشیه 
همایش معاونین وظیفه عمومی استان های سراسر 
کش��ور که دیروز در س��ازمان وظیفه عمومی ناجا 
برگزار شد، در جمع خبرنگاران درباره آخرین وضع 
رس��یدگی به درخواس��ت متقاضیان جریمه ریالی 
س��ربازی، گفت: تاکنون از بین 288 هزار نفری که 
جهت بهره مندی از این طرح ثبت ن��ام کرده بودند، 
برای بیش از ۵۰ ه��زار نفر پیام��ک تعیین تکلیف 
صادر ش��ده است و البته روند رس��یدگی به بررسی 
درخواس��ت ها همچنان با همکاری دس��تگاه های 
مختلف ادامه دارد.  او در بخش دیگری از سخنانش از 
سختگیری و تشدید برخورد با مشمولان غایب خبر 
داد و گفت:  در این طرح در صورت لزوم آن دسته از 
متقاضیانی که برای جریمه ریالی سربازی اقدام کرده 
اما واجد شرایط نبودند نیز احضاریه صادر خواهد شد.

رئیس س��ازمان وظیفه عمومی ناج��ا در ادامه در 
پاسخ به سوالی مبنی بر این که آیا طرح جریمه ریالی 
موجب دلزدگی مشمولان از رفتن به سربازی نشده 
است، گفت: در گذشته یک قوانینی وجود داشت و 
آن این که مش��مولان پس از مدتی که از غیبت شان 
می گذش��ت بخش��وده ش��ده یا عفو به آنان تعلق 
می گرفت. حالا ما آمدیم برای برقرار ش��دن هرچه 
بهتر عدالت، اعلام کردیم آن دسته از مشمولانی که 
هشت سال یا بیشتر از آن غیبت سربازی داشته اند 
می توانند با پرداخت مبلغی که برحس��ب س��نوات 
غیبت، مدرک تحصیلی، تع��داد فرزند و وضع تأهل 

تعیین می شود، این دسته از افراد را جریمه کردیم. 
او ادامه داد: البته در قانون نیز مجازات هایی برای 
مش��مولان غایب پیش بینی ش��ده که ازجمله آن 
می توان به محرومیت از دریافت گذرنامه، محرومیت 
از ادامه تحصیل، ممنوعیت اس��تخدام و بکارگیری 

مشمولان غایب در ادارات دولتی و ...  اشاره کرد. 

 غلظت ذرات معلق کمتر از 2.5 میکرون
 به 146 رسید

هوای پایتخت ناسالم شد
ش�هروند| هوای پایتخت بار دیگر ناسالم شد. 
دیروز ش��اخص ذرات معلق کمتر از 2.۵ میکرون 
و کمت��ر از ۱۰ میکرون در تهران مرز س��الم بودن 
را پشت س��ر گذاش��ت و تنفس را برای گروه های 
حساس ناسالم کرد. کیفیت هوای تهران از سه روز 
پیش روند کاهشی در پیش گرفت و شاخص ذرات 
معلق کمتر از 2.۵ میکرون دیروز به ۱4۶ رس��ید 
تا دیروز، یکی از ۱8 روزی باش��د که غلظت ذرات 
معلق آن فراتر از حد مجاز است. این درحالی است 
که در آلوده ترین روز هوای پایتخت در  سال گذشته، 
ش��اخص ذرات معلق روی عدد ۱۶2 قرارداشت و 
برای تمام گروه ها ناس��الم بود.  مدیرعامل شرکت 
کنترل کیفیت هوای تهران، در این باره با اش��اره با 
این که هوای پایتخت با ایس��تادن شاخص ذرات 
معلق کمتر از 2.۵ میکرون روی عدد ۱4۶ در وضع 
نا سالم قرار گرفت، گفت: براساس اطلاعات رسیده 
از ایستگاه های سنجش آلودگی هوای شهر تهران، 
غلظت تم��ام آلاینده ها به جز منو اکس��ید کربن، 
اوزون و دی اکسید نیتروژن نسبت به روز گذشته 
افزایش داشته است. به گفته وحید حسینی، درحال 
حاضر میانگین غلظت به لحاظ آلاینده ذرات معلق 
کمتر از 2.۵ میکرون در بیشتر ایستگاه ها فراتر از 
حد مجاز بوده و شاخص کیفیت هوا درحال حاضر 
در شرایط ناسالم اس��ت. او ادامه داد: درحال حاضر 
ایستگاه دانشگاه علم و صنعت با ایستادن شاخص 
ذرات معلق کمتر از 2/۵ میک��رون روی عدد ۱7۵ 
آلوده ترین منطقه پایتخت است. حسینی با اشاره 
به پیش بینی هواشناسی درباره وضع هوای امروز 
پایتخت گفت: پیش بینی های هواشناسی حاکی از 
آسمانی صاف در پاره ای نقاط همراه با غبار محلی 
گاهی وزش باد و گرد و خاک و در بعدازظهر افزایش 
ابر است. به این ترتیب انتظار می رود هوای پایتخت 

در شرایط ناسالم باقی بماند.

محمدحسین   دیزجی
غواص و تخریب چی گردان 
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